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¥áclav_Havel_laureátemjnírové ceny_zapadoněmeckých__knihkupců^

Tato nejvýznamnější literární cena německé .jazykové oblasti, 
dotována 25 tisíci markami, se předává každoročně na frankfurtském 
mezinárodním knižním veletrhu, letos 'í5e'?0. V* Havel je v pořadí 
45. nositelem ceny$ kterou v minulosti obrželi A. Schweitzer, Her
mann Hesse, Karl Jospers, Max. Frísch, Lev Kopelev, Wladyslaw Barto- 
szevskk, Leszek Rulakowski a cL Rada nadace, která cenu uděluje, 
uvádí ve svém zdůvodnění: V. Havel se pc léta statečně a důsledně, 
angažuje v duchovní opozici své vlasti za svobodu, lidská práva a 
mír v Evropě. Jeho neochvějný postoj a pokus žít v pravdě jsou 
příkladné a přesvědčivé a jeho hlas je vždycky slyšet daleko mimo 
jeho zemi.

Zá_sahy_bez£ečnos_ti_do průběhu koncertu_jJo_an Beazové. v Bratpslavě^ 
Během koncertu americké folkové zpěvačky na Bratislavské lyře 

bezpečnostní orgány přikázaly zvukovému technikovi dvakrát vypnout 
mikrofony, a to když pozvala na pódium Ivana Hofmana ke zpěvu písně 
”Nech mi nehovoria” a na závěr, pozvala V. Mertu a jeho skupinu. 
J. Baezová, která přijela z Polska, zazpívala také oblíbenou píseň 
L. Walesy, kterou věnovala Chartě 77, NMS a P. Cibulkovi. Představila 
bratislavskému obecenstvu V. Havla a osm dalším aktivistů, kteří 
navštívili její koncert. Ředitel lyry odvolal tiskovou konferenci, 
přesto zpěvačka poskytla v hotelu Fórum rozhovory Infochu, Lidovým 
novinám a Melodii.

Gle sno_s. ^v_No V£m_e í_čí ně.

Dle očitého svědectví se vrátily do expozice klobouků významných 
osobností na žerotínském zámku klobouky T. G. Masaryka a E. Beneše. 
Ve vitrínce jsou vystaveny mimo jiné pokrývky hlavy P. Bezruce, 
Sv. Čecha, F. d Este, A. Jiráska, J. Nerudy, F. Palackéhe., Kard. 
B. Švarcenberka.

Kulatý__stůl v Ladarskup

Třístranné rozhovory mezi představeteli Maáarské sjednocené děl
nické strany, zástupci opozice reprezentujícími děvět různých stran 
a hnutí a představiteli některých společenských organizací začnou 
13.6. 89 v Budapešti.

Dne 7.7. 89 v 18. hod. bude zahájena výstava grafik Rošti 
Němčíka ve výstavní síni MKS na Leninově náměstí v Novém Jičíně. 
Výstava potrvá do 30.7. 89.

Célé toto číslo bude proloženo texty J. J. Neduhy z konceru v 
Budapešti z června 1989.

Hlavní líčení proti Ivě Vojtkové a Fr. Stárkovi bueje probíhat 
26.6. - 30.6. 1989 , vždy od 8. hodin» Okresní soud Ústí nad Orlicí, 
číslo dveří 24, 1. poschodí.
Fr. Stárek je obžalován z vydávání časopisu Vokno> a Voknonovin, 

Iva Vojtková z napomáhání.
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JSEM DIVÁK ...
«M ovsw t.tw * \ 1 i

Jsem divák -divák z okna srcý duše 
divák z oken svých snů

Zlaté zvony vyzvání
Jsem snílek - na lůžku ze tvých vlasů 

na vlnách zlatých časů
Zvony zvoní - klekání

Jsem divák - vidím zem plnou jasu 
chci vidět celou krásu

Po noci přijde - svítání
Jsem snílek - jednou se všechno vrátí 

naděje nám .u-^átí
• téhle:dlouhá - čekání • «.

V Budapešti doůlo 10.6. 1939 k významnému hudebnímu svátku, a to
k již druhému setkání Českých folkařů žijících v exilu, Sešlo se zde 
na 450 příznivců nekomforriího folku, především z Československa, kte
ří s neučením uvítali jt?k Jnroslovo Hutku, tak Jaroslava Jeronýma • 
Neduhu, Nebylo divu, Hutka potěšil písničkami, které napsal a hrál • 
ještě v Československu/ a přestože někteří'z nás jeho texty už po-' 
zapomněli nebo j« ještě neznali, opět se mu podařilo rozezpívat sál. 
Předvedl však také novou, pro nás -v.Česku většinou neznámou tvorbu, 
která dokazuje, že Nutká se živě' Zajímá’o dění ve své vlasti, a že- 
mu naštěstí není lhostejné« . , : :

Rovněž Jc J* N«duha, na' druhou kytaru doprovázený rakouským hu
debníkem zůstal věrný svým starším skladbám z projektu "Nejtěžší 
folkové zločiny’’, a v, obecenstva měl velký ohlas. Atmosféra koncertu 
•připomínala někdejší spontánní vystoupení písničkářů sedmdesátých 
let* která pamětníci z ostravské zažili třeba v JileŠovicích. 
Přesto zde podstatný rozdíl byl « nic nekal.ll strach z předčasného 
ukončení koncertu, kontroly totožnosti, či dokonce výslechu a fyzic
kého násilí ze struny moci. -A tak ;sé koncert protáhl v pohodě dlouho 
přes půlnoc v

Ale nejen hudba -zajímala návštěvníky koncertu« Vznikla nová přá
telství, a došlo k novým kontaktům mezi lidmi shodných zájmů, setkali 
se Čechoslováci s kemarúuy, kteří z nejrůznějšíchpříčin museli re
publiku opustit*

Určitě 'jsme se-všichni rozcházeli spokojeni« Lze jen doufat, že se 
zase brzy setkáme, že so budou moci zúčastnit? 1 ti, kterým by 1< vstup 
do Máčí ar sk a celními orgány znemožněn» : • ; • • •' '

Návrat do vlasti však pro mnohá mladé lidi radostný nebyl. Na hra
nici jim ve větším-.-množství zabavili exilovou literaturu, která se 
v sousedním Madársku dá legálně koupit. A to byl vlastně jediný ne
příjemný zážitek z jinak velmi pěkného víkendu«

‘ . .P. PALÁČEK
:::::::::::: : ,: : : : ::::::::::::::::: :

V Budapešti jsme netočili s J. J. Neduhou následující rozhovor.

SmP - Oů_kteréhojT£ku X jle]lr£nlAí?
Neduha - Od roku 1983.
SmP - Jaký jsi měl hlavní osobní důvod k vystěhování? • - •
Neduha - Na StB v Burtolomějké ulici mi bylo řečeno: "tak, pane Neduha, 

tady máme připravený váš fascikl a už vás méme dost."



‘T’udete na osm let do kriminálu nebo pojedete do Rakouska a už 
nikdy ne zpátky,” Moje odpoveá znělai ”No, tak já jedu.”

SmP - >h’oč zroyna osm jpků?
Neduha - Nevím , jak přišli na tuhle cifru. Zřejmě měli připraveno 

něco, za co Vrch měl teoreticky dostat osm let.
SmP - Jak s? j^fvái/ jca ^omc)ntálrL!'_ působení £te£ávi slých iúiciatiy^V—

Čoskos1oven ski á ?
Neduha - Podle informací, které se mi dostávají, soudím, že došlo k 

obrovskému probuzení spousty lidí, .Před mým odjezdem to byla 
vlastně nepatrná hrstka víceméně pasivně trpících, kteří vy- ’ J. . > ■* .
víjeli svou aktivitu pouze tím, že podepisovali petice nebo 
drželi hladovky za propuštění’ politických vězňů. Jak se na 
to dívím?; No, moc se .mi to líbí. Myslím si, že i přes neli
bost vládnoucích se těchto lidí probudí ještě více a budou 
vyvíjet stále větší aktivitu jak v politice, tak v kultuře.

SmP - HrávalyJÍ£Í_sJvn, Chadimoji v Extempp^re.^Líbí _se_ti ¿eho_spu¿as!né 
hudební £ro jek ty?,

Neduha - Jeho hudební projekty se mi. moc nelíbí. Mám sice jednu kazetu 
;ale není to podle mého soudu muzika, která by mě nějak oslo
vovala, Myslím si, že ve svým experimentování zachází tak da
leko, až je to na úkor sdělnosti. Snaží se hudbou vyjádřit 
úplně něco jiného, než o co jsem se snažil já. Usiloval jsem 
vždy o nějaký hudební příběh s ústředním motivem, aby s toho 
vyplynulo jednoznačné poslání. Experiment pro experiment 
skončí vždy ve slepé uličce.

SmP - Na^Sem^v^^spu.ča^né dcbě_pracujejs t,y v muzice?
Neduha - Po víceméně rok a půl jsem zpíval a hrál s kapelou ve Vídni, 

Momentálně chceme s kamarádem, který hrál se mnou už dříve na 
basu /je tady dneska taky/ udělat novou kapelu. Chceme do ní 
najít takové lidi, kterým nebude záležet na penězích, ale na 
tom, aby se hrálo. Radši míň, ale pro lidi, kteří to bud^u 
poslouchat a aby ta muzika někam směřovala. Vždy předtím to 
ve Vídni skončilo tak, že když už to bylo skoro dobré, lidi 
nevydrželi dál zkoušet, muselo se hrát, aby se vydělali/ ši-■ > 
linky, pak už se nic nezkoušelo a nikam se to nedotáhlo. Jse 
toho názoru, že je’déle zkoušet a pak vylézt s něčím pořádným. 

SmP - UěZLáš. ¿ěště nšep^do folku?
Neduha - Napsal jsem pár nových textů, které příležitostně hraju, když 

se něco děje v Naftazilu ve Vídni, nebo na akcích, jako je V- 
ba tahle. Už mě však přestalo bavit jezdit na setkání čs. e- 
migraoe. Člověk to absolvuje třikrát, čtyřikrát a pak už se 
celkem nic nového nedoví a sleduje jen spory mezi starýma a 
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novýma emigrantama /co kdo o kom napsal a řekl atd./. Věci, které 
mě zajímají se spíš dovídám cd lidí, kteří přijedou z Česka.

SmP - Předlodchodem £ Ca slovenská. js.i_^nahrál ¿oub^rjfolkových^skla-_
dob .¿Ne j t ě£Ší folk o vý zloČiny/_joj í chž _ t e xty_byly £7áŽně jná-_

* ..-P2 íA.A~Akki vojip?
Neduha - V Československu jsem hrával po kostelích a míval jsem $ toho 

často problémy, Jsem věřící a .myslím, že se to odráží i na těch 
mých nových textech«

SmP - Vrátil.jDX S°~A23.!lsZ jakých podmínek by ses vrátili?
Neduha - Nevrátil bych se do Česka.

Děkujeme za rozhovor a přejeme mnoho dalších životních i hudebních 
úspěchů.

• »• •<>••• c-

S°bota_1.0.6,. _ 1989 - Bi’done>st-

V tento den se konal v Budapešti koncert dvou folkových zpěváků 
původem z Československa «- J. Hutky a j4 J. Neduhy. Zeptali jsme se 
jednoho z návštěvníků koncertu:

Tak,_jak_by;lo v Budapešti?
Výborně! Je to ’’Paříž7’ východu, i když vlastně tomu východu se vzda
luje den ode dne víc a víc. K dostání je všechno na co si Člověk 
vzpomene, všude je čisto, ve Stáncích se prodávají paperbacky s ti
tuly: Orwell, Walese, Kundera, Imre Nagy, rok 1956 atd. Po ulicích 
chodí studenti a opozice, organizují podpisové akce, a co je nej
důležitější - policajti si vás vůbec nevšímají. 
lA]£ý_byi^kion£ert?
Samotný koncert byl vynikající, ne už tolik to, co mu předcházelo. 
Oni totiž sebou přivezli spoustu materiálu ze západu, což je samo
zřejmě výborné, aspoň.se člověk zase něco víc dozví, ale co dělali 
lidi, když se to začalo rozdávat. Věřím, je po takových věcech hlad, 
ale ti lidi si neuvědomili, že toho víc zničili, než si vzali. Rvali 
se o to jak psi, a někteří jenom proto, aby mohli doma ukázat kni- 

z hovnu plnou indexové literatury.
Kolik tam bylo_.li.di?
Něco málo přes čtyřletá. Hutka byl z toho dost překvapený, sám říkal, 
že nehrál před tolika lidmi už 12 let, naposledy v Československu. 
Syslím, že měl z toho radost, tak stejně i Neduha. Samozřejmě, že 
ne opět našli lidi- kteří jedou kus cesty, musí tam vypít všechno 
co je k pití a z koncertu nemají nic,.

aspo%25c5%2588.se
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Jak £e.^-véE1«clloXeli-.n0
Tam jsme Šli přes přechod pěšky - bez problémů. Zpátky jsme jeli 
osobákem do šíúvove a vuenhho proběhlo hladce. Jiná skupina jela 
zpátky rychlíkom, v posledním vn/?ó:ra z.ošil něco z těch indexovek, 
tak to vzali zase pěkně zpátky o bríťlihn?d s tom? knihama i lidi. 
Myslím, Že mefti nima bylo pár těch, co ei jeli zaplnit prázdná místa 
v knihovně, ole na tom už teá vlastně nezáleží, i když je to velká 
škoda, že jim to v?,a?.!.
Jel by si zase?
Ano.
c Děkujeme ssa rozhovor

Ne. koncertu J, Hutky a J. J. Neduhy, konajícím se dne 10.6. 1989 
v Budapešti byla československým občanům dostupná literatura vycháze-. 
jící v zahraničí.

Více než 100 účastníků honcez'tu. nastupujících do vlaho v časných 
ranních hodinách z Budapešti do Ik Ý/.íí^n «1 také o sekou toto čtení 
vezlo. Jenže'kcúcm deváté hodiny ranní na hraničním-přechodu ve Štú- 
rovu nastala až noočekávanď okoo r-e strnny celníků. Zahájili ’’super 
prohlídky” /jak to stmi narvali/ československých občanů, při kterých 
zabavili na 200 kuflň tiskovin - především Svědectví a listy. Celníci 
nutili dotyčné oaotiy k pedap^ání předtištěného formuláře o názvem 
’’Zazněn o odebrání nepovoleně publikace”, usvědčujícím jednotlivce o 
převážený- těchto, tiskovin. Lido, kteří pódepsali, mohli pokračovat v 
cestě domů, kdežto asi dvacet osobwzdržujících se podpisu pod tímto 
protokolem zadrželi na celnici ve šivxovu.

. Můžeme bez ob »v říci, že s©:jedná.e:další-represivní akci ze stra
ny moci proti nekomformně smýšlejícím ’lidem, lidem zainteresovaných 
v některých nezávislých iniciativách. Celníci se totiž vůbec neptali 
po původu materiálu a rw otázky, jpk mohli za takovou chvíli zjistit, 
ze literatura je závadná, nebo kde' si může poškozená osoba stěžovat, 
odpovídali pouze výsměchem.

O dalších osudech zadržených nejsou dosud žádné zprávy.

J. P.

PAVEL LANDOVSKÝ - z knihy rozhovorů s Karlem Hvížáalou ’’Soukromá 
vzpoura”, Bonn 1933.

MYSLÍŠ SI, ŽE EMIGRACE NĚJAK OHROŽUJE BUDOUCNOST NÁRODA V JEHO PODSTA’ 
TĚ?
Já bych řekl, že ne! Ž@ tisíckrát víc substanci národe narušili ti, 
kteří v letech 1973 až 1975*povolali do funkcí-ne třetí nebo Čtvrtou 
garnituru, ale společenský odpad, naprosté zrůdy a udavače -ochotné dělat 
cekoliv. Papalášstvo žádalo'mrtvoly a ti slabci jim je porlubná denně 
předhazovali, ty mrtvoly sice neměly uřezané hlavy, ale byly t > ^mrtvoly. 
Tuhle jsem četl, Že jich bylo s čenama a dčtma jeden o. pul nilionu. 
Z toh° se tak malý nared bude vzpamatovávat po generace! i'-.hle je věc, 
která je trestná, která by měla být potrestána, ale nebude, protože, 
jak říká Milan Kundera: V Čechách nebude nic odpuštěno:, všechna: bude 
zapomenuto! Pravda je, že ti. co se už dávno chlubili, že na jejich 
rukeu nikdy nebyla krev /L.' Strougal: Tyhle ruce držely.mnohvu Ženskou 
prděl, ale'krev ha ničh nikdy nebyla!/, budou říkat: Oni chtěli hlavy 
a ny ¿im je dávali na krk. Ale.vidíš, pe smrti Leonida Brežněva to
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¿rvalo ještě čtyři roky, než se to začalo hejhalů.? Mel by se analýzo* 
vat a mel by béjt cznamenej ze viníka a dán do pemze« Dokud se tohle 
nestane, tak lidi nebudou mít pocit* Že v té zemi se dá žít, pre-tože 
pak vítězí přesvědčení, že každý ýiajzlovství je odpuštěno a každý po* 
kus’ a rovný jednání , je potrestán« T? nechce pomstu, ale chladný roz- 
k?.ad í Obecně tedy vidím'vývoj ve východní Evropě velice dibře* jen v 
Čechách - obávám se * bučte všechno tek posunutý, Že by mohlo být za* 
se pozdě. Já si myslím* ze Michali Gcrbnčov v nřístupu k českosloven* 
sku udělal chybu. Oni s Corbačovem udělali dohodu* uprosili ho, aby 
řekl, že ta jejich cslá činnost nebyla tak úplně na pendrek. A on pod 
nátlakem lidsky vstoupil a tím porušil svou/iiulli, kterou aplikuje v 
Rusku. Oni tady uhráli dočasně plichtu a pokusí se odhlasovat^zák&ny 
o svý beztrestnosti a vysokých penzí elu Tohle myslím, by se mělo, pod
porovat, protože my nejsme krveiacný národ. Ti lidé* co jsou tam u 
moci, už potřetujou jen jedno: tiše, jak pára nad hrncem, se vypařit.

KALUŽ NA STROPĚ "O" - to je název nového časopisu, který se chce
..pokusit vás zaujmout svým obsahem, kde jsou

' básně o a.Tužkou, kterou jsem nosíval a no
sívám stále při sobě jsem zachytil spoustu myš; mek, úvah, netroufám 
si říct přímo veršů nebo básní. K ujcu patří také několik obráz
ků, které nemají žádnou uměleckou ho duo tu, e. Proto prosím, aby tak 
byly brány a chápany, stejně^tak, jako i celý časopis. ... P^kud si 
myslíte, že vydávání tohov.o čascpicn* nebo jemu podobnému za něcc? 
stojí, pokud máte čím přispět., protože sami tvoříte, ale také ^í>kud 
se vám něco nelíbí a máte návrh na vylepšení, vyjádřete se písemně 
na adresu: Lubomír Khýr. Gottwaldova 371, 793 51 Břidličná

Dalibor Havlík, Slunná 13, 617 00 Brn} - Komárov
♦ • 4 • 4 4 4 4 4- 4 • 4. 4 4 4 • «40 • • 4 • 4 4

ŠEL JSEM VÍSKA DOM0 1979 - 1989

. Ef: Šel jsem včera domů
přišel jsem, až dneska 
šel jsem kolem stromu 
a byla to švestka
Švestka malá sice
ale. naše, hezká - českáL.
Visí Němec oběšen
o dankešén ó dankešén
Na větvi Němec visí 
má ztrhený rysy
Už. to n.'n?u ji o kdysi
preziderrc Svocoda už nechodí na Rysy
Ted je doba jiná 
nevě.šej už .Němce 
věšíme se sí.mi 
Vypískneme tence 
nejdřív nás zahrabou 
pak šáhnou po sklence .

nA$EENOSTEE - Malá revue pro umění a kritiku, vychází ve Vídni 4x ročně.



prohlásila: ’’encela by son venovaí túto pieseň Chartě 77, Nezávislému 
mi er ové. mu združeniu a Petru Cibulkovi.” Po vyslovení názvu-Charty 77 
se osu 1 v hledišti nečekaně mohutný potlesk. Poté ještě proslovila 
českou větu: ”Zároveň bych chtěla přivítat své přátele zvCharty 77 
včetr:< Václava Havla«” Po dalším potlesku zazpívala píseň nazvanou 
MIK, ratka vyjadřuje iniciály Martina Lutheřa Kinga. Z této písně 
převiv do spirituálu Oh- freodom, část publika jej zpívala společně 
s ní, Na její slovenský u čes?-.y mluvený vstup mikrofony nezareagovat 
ly0 0 chvíli pozdě;;; řekla, Že sí pocřobuje čtyři minuty odpočinout, 
že je však k dispozici jiný člověk, který umí zpíbat. Na jeviště 
vstoupil Ivan HcÉiman, bratislavský folkový zpěvák, který ve svém 
městě už dlouho vystupovat nesní. Zpívat jezdí na Moravu a do Čech, 
i když ani to není bez problémů. Ivan Hcffman začal zpívat svou píseň 
nezvanou Nech mi nehovořía? která je zároveň krásným protestním songe’ 
proti lži a proti zamlčování pravdy. Mikrofon však vydržel jen první 
tri sloky, poté byl vypnut a rozbouřené hlediště proti tomuto mocens
kému zásahu bouřlivě protestovalo. Ivan Hoffman tedy vložil svou ky
taru zpět do pouzdra a odešel znovu do hlediště. Joan Baezová ohlási
la, že další píseň věnuje jemu. Blížil se už závěr představení. Po 
Lennonově písni Imagine zahrála jako přídavek tqké Lennonovu proslave
nou beatlesovskou píseň Let it be. S mikrofonem se rozloučila tempe
ramentní španělskou písní Gracias a ala viva. S mikrofonem proto, že 
pořadatelé po této písni, kdy na jeviště pozvala Vladimíra Mertu a 
skupinu CK Vocal, kteří vystupovali před ní, znovu svévolně mikrofon 
vypnuli, zřejmě z obavy, že by nebezpečná zpěvačka mohla na závěr 
opět říci něco neschváleného. Samotným závěrem pořadu tedy byla spolu 
s velkou částí obecenstva bez mikrofonu zpívaná píseň Donna, donna. 
V této situaci, kdy se přesveačivě ukázalo, jak to v nší zemi š kul
turou, s jejím řízením a se svobodou projevu je, vyznělo už spíše ko
micky než trapně oznámení, že se tisková konference Joan Baezové ruší, 
protože nedodržela podmínky aniž by samozřejmě bylo řečeno jaké* Dříve, 
než bylo zrušení tiskové konference oznámeno, pokoušeli se narychlo 
zřízenci pořadatelé s policejními metodami chování a s uniformovanými 
policisty za zády zabránit účasti nezávislých publicistů na ni. Těžko 
by však zabraňovali zpěvačce, aby na tiskovce prohlásila něco neví
taného, proto se nakonec rozhodli konferenci zrušit.

Joan Baezová tedy opět vzala do svého mikrobusu několik pozvaných 
aktivistů nezávislých iniciativ a pozvala je do svého hotelového 
apartmá. Tam také proběhla improvizovaná tisková konference a nefor
mální beseda, během níž byla Joan Baezová znovu podrobně informována 
-o případu Petra Cibulky, vězněného za rozšiřování hudebních nahrávek 
a samizdatových publikací a o situaci v oblasti kultury a lidských 
práv v naší zemi.

Joan Baezová byla v Československu během své třicetileté umělec
ké dráhy poprvé. Protože se aktivně věnuje problematice lidských 
práv - je zakladatelkou společnosti Humanitas, která se zabývá lids
kými právy, odzbrojením a propagací: nenásilí - věděla dobře, do jaké 
situace přijíždí. Vypnutý mikrofon jí protoani nepřekvapil, takový 
zásah dokonce očekávala. Avšak na druhé straně - kde se dnes^dá ta
ková situace ještě zažít? V minulých dhech byla Joan Baezová v Ju
goslávii, Maňarsku a Polsku, koncety všude proběhly bez problémů. 
Bratislavský koncert však pro ni byl, jak prohlásila, z dosavadní 
části jejího nynějšího evropského turné největším žázitkem. Přibliž
ně za rok a půl by Joan Baezová, tato legendární postava světového 
folku, ráda znovu přijela do Československa. "Přijela bych znovu 
strašně ráda, ale nevím, kdo mne teá pozve,1’ prohlásila večer mezi 
přáteli. ”Za rok a půl to snad už bude lepší”, řekla.

Před koncertem i večer po vystoupení proběhlo také neformální jed
nání aktivistů nezávislých struktur s manažerkou Joan Baezové* výkon
nou ředitel kou společnosti Humanitas Marthou Hendersonovou.

I tento rozhovor byl zajímavý a přínosný.
Když se umění tak spontánně, s nepozérskou samozřejmostí střetává 

v jediné osobě s péči o pronásledované, se starostí o osud neznámých



a často zapomenutých lidí v jir/mi kouli stela, přesahuje své 
vlastní meze. Cle-věk, ktsi^ěokáže k tradice současného světa 
stavět takto, zasluhuje pozornost zofla mimořádnou, zejména 
dokáže-11 i na jevišti tó, co Jean Baozevd. Zvláště pro tuto 
noblesní jednotu uměleckého a občanského projevu, byl bra
ti slavský koncert né záporné nu telty/m zážitkem«

červen 1pRý 
Petr Onspíchni

Tato reportáž byla vysílána rozhlasovou staniol S1 cl.ie 12.6. 1989»
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P.f. Jsou země na sváto 
kde k život';.:; to ru-..ní. 
a ani k umření 
a stále se to mění * ♦«

Jsou země na světě kde k životu to není 
a celé národy se z kůže svlékaj.ú 
minulos.t zaprou svou, dají vznik legendám 
a z překroucených fakt lží pavučiny tkají
Jsou země na světe kde žít se dneska nedá 
jen dlouze umírat za živa pohřbený 
kde Člověk Člověka s nadějí malou hledá 
kde úděl životní je předem souzený
Naděje v zemích těch skládá často zbraně 
zlo stále vítězí a zdá se - navěky 
kdo čestní houfují se někdy ku obraně 
těch slova ale jsou jek kámen do řeky
Jsou země na světě kde trochu lip se žije 
že žít je vždycky co, zřídkakdy ale proč 
pár zblblých bohatých z hlouposti chudých tyje 
že to tak vždycky je, no neptejme se pros
A cesta daleká na lidi ječtě Čeká 
ta šlupká vědění je příliš tenoučká 
vždy znovu vylézá co*nesmírně mč leká 
a lidská nádoba je křehká, slaboučká .
Snad jednou na světě, snad j$Čtě v našem čase 
bude zem pohádek, kde mají moře piva 
a až se vyskytne .tak emdgruju znova 
je to jen naděje - aspoň ta Že nám zbývá.

SPORT *■ časopis pro kulturní a .společenskou informaci
č-’ 1 červen 1939 A4 36stran
z obsahu: komentář Jana Rumia. Magorův 
poslední soud?, 300 volů io 
tandem versus Devátý, tlnsukr v Tbilisi. 
Dracula nu jaderním koni, rozhovor s 
Gyorgy Vargon, Polsko Vládi Sobkař 
Tischner - Revoluce nebude! Přípád 
.břich Kulka, Nobel pro Havla? Ti^rldův 
”Kapť?sní průvodce atd , ao

SPORT SPORT Si ORT SPORT SPORT SSühT S:?O:H’ SPOlh?



Před, odejezdem na setkání SPUSA jsem byl šéfredaktorem Pasivity 
požádán o krátký příspěvek z celé akce. To jsem ještě v žádném pří
padě nevěděl, z kolika zážitků Lede má zpráva sestavena. 0 čem, a 
jak budu psát, jo-.m začal přemýšlet až 27*května v. sobotu v noci, 
když mne společně s přáteli vezli policejním autobusem neznámo kam 
Moravou, a obrovský a očividně žíznivý cvičený vlčák mi dýchal na 
levou nohu.

Tak tedy po pořádku. Celá záležitost byla připravována konspirativ- 
ním způsobem, který se ukázal později stejně jako zbytečný. Naskýtá 
se tedy otázka, zda-li má takové "zednářské tajnůstkářství” na konci 
20. století ještě svůj smysl a morální opodstatnění< Nám všem dobře 
známý Velký bratr skutečné nikdy nespí a jak je vidět je schopen do
pustit se jakékoli špinavosti, když mu zrovna něco nejde moc pod nos. 
Stále znovu a znovu mne děsí a asi nikdy si nezvyknu n nedůstojné 
šeptandy kdy akam, přesto žes^en jedná o schůzku pár známých. Asi 
bychom měli co nejrychleji vydat prohlášení, že nechcemf a taky ne^ 
umíme vyrábět při posezení v zahradní restauraci atomové pumy. I 
když si vůbec nejsem jist, zvláště po té sobotě, zda by <ám to 
Velká bratr uvěřil a přestal na nás pořádat své ab6urdmí hony,

Za počasí .jako stvořeném pro schůzky jakéhokoli druhu jsme se 
•ešli za Litovli v chatě speologů? kteří se nejen ukázali jako pří
jemní hostitelé, ale imponovali i bohatou škálou domácího zvířectva, 
kamerunské kozy s párkem celíků nevyjímaje. Z takového prostředí 
V se mohlo potěšit určitě více aktivistů, než ta padesátka, kteří 
nakonec přijela. Zřejmě se ostatním zdálo okolí Litovle nějak neutě
šené a od účasti je odradilo. Nu což, mohou jen litovat. Přišli o 
zážitky bez nadsázky živo

Před osmou hodinou, příjemně odpočati jsme se vydali na prochází... 
a zaňedlouho všichni usedli na palouk, který určitě netušil, jakým 
způsobem mu za malou chvíli bude dáno vstoupit do historie. V prů
běhu debaty se ukázalo, že činnost SPUSA n?ií zdaleka uspokojující o 
objefila se řada témat , která by se měla dopodrobna prohovořit a 
rožébrat. Mnohé bylo dost alarmující natolik, abý se spousta lidí 
lamýtlela a to domnívám se, pořádně. Přihlášení se k něktefé z čes
koslovenských nezávislých aktivit opravdu neznamená jenom tiše sedět 
a těšit se na nějaký nový Magazín či Bulletin, který je huirto po 
přečtení u pivečka podrobit "oprávněné kritice”. Bohužel mi bylo dár 
uŽ pár takových signatářů poznat a nemohu se zbavit dojmu, o schop
nosti každého z nich trochu pověstné špetky do mlýna přispět, jen 
trochu chtít. Ale to už se dostávám k nečekanému vyústění naší pod
večerní siesty«

Zničehonic zašumělo listí a byli tam. Muži v bílých přilbách s 
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plexisklovými štíty, bezmála půlmetrovými obušky, někteří vybaveni samo
paly a čenichajícími psy na dlouhých šňůrách. Nastala situace., která mi 
osobně připadala jako stoprocentní vrchol tragikomična. Na skupinku klá
bosících lidí obrovská přesila mužů ozbrojená opravdu po zuby. To byl 
výsměch opravdu všemu: evropské kultuře, nejrůznějším prohlášením vlády 
a jejích zástupců, podpisům všech možných mezinárodních úmluv, vlastníiL 
zákonům a nevím čemu vlastně ještě. Byl to Franz Kafka v životním nejdrs* 
nějěím podání. Tito muži nás seřadili hezky do dvojstupu, tak jak nás to 

učili v mateřských školách, a sestupovali s námi dolů k speologické 
chatě. Nikdy nezapomenu na vyjevený pohled páru oslíků za ohradou, stíha
jící těžkooděnce potící se pod svými bílými přilbami. I na ty prostoduché 
oslí mozečky bylo toho asi ták trochu moc. Být tam s námi pan Fredericc 
Fellini či jiný ze světových režisérů, má inspiraci do konce života za
jištěnu.

Ale abych zaměstnance ministerstva vnitra jen nekritizoval. Abychom 
na vlastní kůži poznali, že duch glas nosti a perestrojky se nevyhnul 
zdejším krajům, bylo nám milostivě dovoleno, před napěchováním do auto
busů, sníst si předplacený segedinský guláš. Chutnal kupodivu neobyčejně 
dobře přes neustálý dozor, fotografování, filmování a kontrolování ob
čanských průkazů. Jen mne mrzí, že místo něj nebyl podáván hrách a pří
slušníci nás poté nevěšeli na železné háky. Tím by byl historicko - já- 

LOŠíkovský- happening naprosto dokonalý.
Co k tomu všemu dodat? Rozvážení autobusy s následnými rutiinými 

výslechy, podezření z paragrafu 6, přečinu proti veřejnému pořádku bylo 
pro současné Československo typické stejně jako oxid siřičitý v ovzduší. 

Doufejme, že vymýcení těchto a podobných neduhů snad nebude trvat 
příliš dlouho.

king

Ná svůj první koncert v Československu Joan Baezové jistě dlouho ne
zapomeneme. Stejně tak na večer dne 10. června nezapomenou ani její po
sluchači. Na jeden koncert se totiž stalo až příliš mnoho neobvyklých 
událostí. Všechno začalo už odpoledne před koncertem, Václav Havel, kte
rého zpěvačka osobně pozvala, přijel do Bratislavy sledován několika 
automobily StB> Proto se Joan Baezová rozhodla Václava Havla a další své 
hosty z okruhu Charty 77 a Nezávislého mírového sdružení nechat dopravit 
z hotelu na místo konání koncertu vlastním mikrobusem, doprovodný tým a 
hudebníci jeli taxíky. Její koncert byl součástí nesoutěžního večera 
písňového festivaly Bratislavská lyi®.. Joan Baezové patřila druhá polo
vina večera, na jeviště vstoupila o půl deváté večer.

Po několika prvních písních řekla Joan Baezová posluchačům, že den 
předtím byla u Lecha Walesy v Gdaňsku a poté zazpívala píseň, kterou 
zpívala právě jemu. Byla to jedna z balad vzniklých před devíti lety v 
prvním? období^legálního působení Solidarity. Baladu zpívala polský a 
publikum ji přijalo vřele. Po této písni přišla první sprcha nejen pro 
pořadatele, ale zvláště pro čtyři sta příslušníků ministerstva vnitra, 
kteří využili vstupenek objednaných svým ministerstvem. Joan Baezová
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Volný překlad odpovědí Jacka KURONŽ z polské televize v programů
"OTEVŘENÉ STUDIO”

pátek 9.6. 1989 23.00 hod. - sobota 10. 6. 1989 02.hodí
/zkráceno/

Otázka: Jaký je politický program "SOLIDARITY1’? -
Kurcň: Polsko je^ve velmi zajímavé situaci. Politický život byl přeru

šen před čtyřiceti loty a pak nadešla vláda totalitarismu. 
Mnoho lidí si myslí, že so vrátíme k politickým stranám z do

by před čtyřiceti lety., Dnes vzniklá Sociální strana Polska se vlast
ně skládá hlavně, z přívrženců-, socialistické' strany tehdejší. Myslím 
si, že bychom měli jít na veřejnost s. programy, které by užýdneš ře
šili některé určité místní problémy té určité lokální společnosti, 
To sc týká i parlamentu. V parlnmchtu budeme řešit konkrétní problé
my. Např. spor v otázce, jak bude vypadat úřad místní státní zprávy. 
To bude spor, ve kterém se budeme lišit dle politických•názorů. Zda 
se z těchto politických utkání, které jsou<před námi v procesu tvorby 
demokratické společnosti, utvoří strany o tradičních názvech nebo ne, 
takovou otázkou se já nezabývám, Tento systém ideologického hodnoce
ní skutečnosti zbankrotoval. Spor o druh vlastnictví - zda má být 
společné, státní či soukromé so nevyřešil, ale z toho nevyplývý, že : 
vlastnictví má být soukromé. Je zcela jasně vidět, že vlastnictví má 
být různé, že kritériem má být efektivnost, produktivita a rte %ádná 
ideologie. .

Zdá se, že jisté obecně lidské problémy existují stále, ale tó 'ne
ní problém vlastnictví, není to problém náboženství, takové problémy 
už v Polsku nejsou. Protestoval bych proti úmyslu dělit se na katolí
ky a nekaio?íkyý věřící a nevěřící, na Poláky a nepoláky. To je zvyk 
některých lidí, kteří chtějí sami sobě připisovat reprezentaci polské 
společnosti.
Otázka: Do studia telefonovoli* dvě ctitelky Solidarity, které při 

volbách šl^’volit Rakouského a Sziwického, toho proto',-že je 
to voják a’ony mají sympatie k vojsku. Přeď volební místnosti = 
jim někdo řekl, Že máji volit senátory z řad Solidarity..

Kuroň: On jp byly ctitelky Solidarity?
Odpověď n •? v i né.ř e: An sv
Kuroň: Tomu mám věřit? Přeji mnoho štěstí a vše nejlopší!
Otázka: Nás kteří jsme si vybrali a hlasovali u voleb, nebylí

jsme žádným způsobem manipulováni a nebyl to žádný nleblscit. 
My jsme chtěli vyjádřit to, co jsme vyjádřili. A teď bych 
chtěl, říct že jsme poctili důvěrou ty, které jsme vybrali. 
Někomu je třeba uvěřit a to jsou lidé, kteří si naši důvěru 
zaslouží, Jacku, máte takové garance, že když se účastníte 
programu v televizi, kdo je napsáno na dveřích "Otevřené 
studio", že se lidí/tedy budou moci dostat? Že nebudou drže
ni za dveřmi? My jsme byli drženi za dveřmi 45 minut s odů
vodněním, že je zde plno. At pánové kameramani ukážou to stu
dio. Tady by se vešla, ještě půlka Waršavy. Máte* takové garanr 
c e ?

Kuroň: Tady není problém vejiti do jednoho studia, ale je tu problém 
vejiti do všech masových sdělovacích prostředků. Myslím si, 
že to jedou směr, na který se v parlamentu musím© soustředit.

Kdysi mi jeden ze známých představitelů vládnoucí stranické^byrokracie 
v neoficiální - chvíli řekl:"Televizi? To vám dříve dáme ZOMO1" /ZOMO & 

■protidemonstrační oddíly policie/. • -
Otázka: Kdo to byl?
Kuroň: /nereaguje a pokračuje/ Jde o to, že v rámci parlamentu musíme 

rozhodnout o tom, aby byli masové sdělovací prostředky nejen 
vlastnictvím komunistické vlády, ale také státu a lidí. Nikomu 

není možno slíbit, že každý člověk bude mít přístup do- televize, ale 
je možno slíbit, že se budeme snažit o to, aby různé skupiny lidí 
různých názorů a pohledů nalezli pro sebe míst©.
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Kuroň: Byl jsem tady citován /diskuze/ a tak odpovídám.
Není tedy taková situace, aby kdosi v této chvíli., připravoval 
stáné prá/vo nebo vojenský stav. Myslím, vzhledem, .k meziná- 
rodní situaci by se toho d.:es nikdo neodvážil. Trvďím ale, 
že jestli že bychom zkusili převzíz moc neb© tak’ ’ iskat vět
šinu v parlamentě a zděsvUěilizovat jej, a lidé a- atu a 
nomenklatury by bránili,svij život či pozici a také... hvo ji

Itavu. c Polsku. ,.;rl'í.á.11 by se tak, že bychom se za chvíli naleze 
4 „ li v občanské'1 válce, bez ohledu na to', co by k tomu problé

mu řekl Gorbačov, Pokud mají k dispozici armádu, mohou ji
• e použít. To jsem řekl, a na tem stanovisku, trvám.« Proto pro- • 

biem 33 poslanců spočívá v tom, aby byl v parlamenty takový po
měr y abychom se mohli domluvit. Abychom nebyli nuceni přijmout 
vládu. ■

překlad, a úprava REZ.

NENÍ_ ¿ENERÁL _JAKO __JENERALs

N«mám rád ani. genoxály, ani ministry vnitra, Ke generálům má 
averzi, protože se mi příčí každé násilí. A generálové přece posílají 
lidí do boje, aby zabíjeli a m? začali jiné lidi, případně se dali sa
mi zabít či zmrzačit. Nebo posílají vojáky do ulic proti vlastním 
lidtm .jako kdysi Pinochet nebo teď v Pekingu. Pakud jde o ministry 
vnitra, vybaví se mi okamžitě Fouche nebo Bach, samozřejmě Alexandr 
neb© Jehann Sebastian. To, chápete, nejsou právě povzbuzující před
stavy. Proto je jistě všechno zarážející, že jsem pojal sympatie k 
ministru vnitra, který je navíc generálem.

Stale se^e chvíli, kdy jsem ho viděl sedět na lavičce před ves
nickým domkem, opáleného, v slušivém sportovmím oblekui Reportérka 

- se h© zeptala: "Pane generále, jste snad prvním ministrem vnitra v 
Evropě, který si stiskl ruku s vůdci opozice dřív, než byla vůbec 
legalizována." Ministr.odpověděl: "Změnil jsem na ně názor. Znal jsem 
j© dříve pouze z policejních raportů. Když jsem se s nimi seznámil-' •• 
osobně, poznal jsem, že většina z nich jsou lidé čestní a poctiví, 
jimž leží na srdci především osud Polska. V lečems jsme se shodli, n., 

■ jiné věci máme rozdílné názory, ale to je přece přirozené," 
’‘'Přibližně takhle mluvil ten generál, který je ministrem vnitř

- a vy jste už jistě poznali, že jsem se díval na polskou televivi a 
viděl generála Kisczaka. Věřte névěřte, já si ho oblíbil. Být Polomem, 
já bych volil. Mám úctu k člověku, který veřejně - bez nátlak; a ■■ ....
vůli - dozná svůj omyl a to tím spíše, když je generálem • r ■

i ».

BUDAPEŠŤ - malý průvodce městem
V těchto dnech vychází v samizdatu 
první turistická příručka.
17 stran, formát A4<
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Takoví neradi mění své názory a ještě neraději by se k takové změně 
přiznali. Vážím si i toho, Že generál Kiaczak dospěl k poznání, že 
něco jiného jc policejní raport a něco jiného styk se živým člověkem.

Vzpomněl jsem si, že i my máme v 'čele vnitra generála. Co kdyby 
i on poznal osobně vůdčí osobnosti naší «.pozice? Kdyby je pozval na 
skleničku a na kus řeči třeba .do Slávie. Reprefond ministerstva by 
to snad unesl, Třebra by pak přišel na to, že to nejsou jací^i zavi
lí živlové, ž© takový Václav Havel je člověk spíše poněkud
plechý, přemitavý, úzkostně hledající pravdu;&e takový Tomáš Hradílek 
je otevřený, inteligentní a obětavý chlap;že taková Dana Němcová je 
žena laskavá, plná vnitřního jasu a dobroty, A hlavně by.možná zjis
til, že těmhle a většině ostatních leží na srdci především osud naší 
vlasti. Jestliže leží na srdci i jemu, jistě by se nějak dohovořili.

Pokud by náš ministr generál, byl na rozpacích, jak navázat s opo
zicí lidské kontakty, nech ísi to prokonzultuje se svým polským ko
legou. Stále přece čteme v denním tisku, že je třeba přebírat zku
šenosti bratrských zemí. A takhle bychom převzali zkušenost opravdu 
potřebnou a užitečnou,

KAREL BIŇOVEC
•• • ••»••«

PROHLÁŠENÍ MORAVSKÉ MLÁDEŽE.
k!M< **•- e-3 C0M inu frfft MMw ifrM CMW FS/M «KM W* WMR

Jsme mladí lidé. Jame awČásiftéto společnosti a proto se cítíme^ 
odpovědni za její vývoj JPx'otože nám není lhostejná b^doucn^st společ
nosti a tím pádem nám není lhostejná ani budoucnost naše. Kolem
seto vidíme mnoho chyb, kterése podepsalí na tváři mladé geněrace. 
Teto generace Čij© v absolutní lhostejnosti a nezájmu o veřejné dění, 
budoucnost i o vlastní život. To védo k ternu, že se mladí lidé uchylují 
k alkoholu, narkomanii a kriminální Činnosti.

Hlavní příčiny celkového úpadku mladé generace spatřujeme v:
- neinformovanosti.
• nedostatku příležitosti ke kulturnímu vyžití a nedostatečné kul

turní výchově již odrannéh® věku.
- nedostatku příležitosti ke sportování a nedostatečné sportovní 

výchově již od ranného dětství.
- nevyhovujícím a neperspektivním systému školství.
- militarizaci společnosti.

Chceme svým, přístupem k životu, svým jednáním a svými činy při
spět, k nápravě stávajícího nepříznivého stavu. Chceme napomoci k 
•¿stranění těchto problémů ze života.

°Na základě výšo uvedeného jsme se rozhodli vytvořit společenství 
mladých lidí, bez rozdílu přesvědčení, kteří mají zájem budovat 
společnost očištěnou od těchto problémů.

Žádáme:
- Pravdivý a objektivní výklad novodobých dějin. Chceme znát pří

činy omylů minulostí a žádáme důkladfrou informovanost.
- Osvětlení te«.logického názoru a vysvětlení perzekucí proti církvi.
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Okamžité řešení problémů nedostatečného finančního zabezpečení ■ 
mladých rodin. Pohlížet nn výchovu dítěte v úzkém kontaktu s 
s matkou-jel.:o na zájem nadřazený’*: zájmu odchodu matky do za
městnání v

- Podporu při organizování sportovních akcí pro širokou veřejnost. 
Sudování sportoviší a důkladného využívání ladem ležících objektů
k tomuto úČ.ťLu. Odstranit prioritní zájem tělovýchovných jednot 
o využívání spórtoviŠ? pouze sportovci perspektivními pro vrcho
lové působení.

- Odstoupení osob z nedostačujícím rozhledem v mladé kultuře z 
funkce kompetentní pro výběr a organizování kulturních akcí pro 
mladé lidi o Do těchto funkcí nuk dosadit osoby mladé s náleži
tým- rozhledem a spoluoítěním s nlndým publikcm.

- Zavedení nového systému školství, které by bylo objektivní výkla
dem dějin a odpovídalo požadavkům moderní- doby.

- Okamžité- snižování stavu armády, zastavení zbrojení, zákaz výro-
. by zbraní a výbušnin. Toto jako kroky k absolutnímu zrušení armá-

dy. •

Naše spelečnství bude usilovat o naplňování všech bodů uvedených 
v těmto prohlášení. Bude vydával, vlastní bulletin, v kterém bude 
informovat o své činnosti, přebírat články z periodického a samizda
tového tisku a osvětlovat blin místa v dějinách. Bude pořádat přednášky, 
besedy, sportovní a kulturní ekoe0 Dudo jeun&t se státními prgány a 
při svém jednání s nimi bude zastávat postoj vyjádřený v tomto pro
hlášení.

Kontakt s MORAVSKOU MLÁDEŽÍ lze navázat mimo jiné na těchto 
adresách: Radka Er&hr.á Dalibor Havlík

Pekařská 21 Slv.raá 13
BRNO 602 00 - BRi<0 617 00

PRAVDA VÍTDSÍ 1989

Rf. Jo jo jo tak nějak měl by žít
a katům líbat rucev
hind, ■ moslim, křestsn,_ žid!
Měl bych si dávat buchá na to, co vlastně říkám 
vždyt když /i trochu zalžu - pravdy se neodříkám! 
Pravda má svoje posty a na těch pevně svojí 
a když si trochu zalžu má lež jí nec-i zbrojí !
Když všechno dobře skoulím má kapsa bude plná 
navíc se vy lnu boulím ž^vot - Vlna - bavlna!
Vždyt kolik.ut si říkám já nedělat ilpt hejla
už s hvězdám-?; si tykám slavnéj sem no jak - Mejla ...!
Tak jsem s.-? zapři sáhnul víckrát už nebejt blbej 
a ts osly kávu táhnout chci až do zbytku sil * 
®lpřislíbeno mám už že též do ??áje přijdu

■ m.Ruschždího brousím nůž - pistole láduju!!!
i. Ěljpvně bejt pravověrnej by.í i ta pravda pláče .- .:-

ýždyt nakonec vítězí: s křížkem po funuse!
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DISKUZNÍ KLUB NA TÉMA «LIDSKÁ PRÁVA".
Karviná - klub Májka, 25«5. 1939

MODERÁTORKA: Diškuzní večer i;s téma "lidská práva« působil vrásky a
5 ‘potíže celému vědění závodního klubu. Téma bylo přijat©

s rozpaky i na vedení podniku. Nikdo totiž neví, eo se 
od mladých čeká, co si vlastně o tom myslí, co tím chtějí říct atd. 
Těch diskuzí už před dnešním diskusním klubem bylo velmi mnoho a by* 
ly i názory, že by jsme se do toho neměli strkat. Bohužel ^sme akcí 
rozjeli, na plakáty j.sme napsali "LIDSKÁ PRÁVA" a za tímto účelem 
jsme se tady sešli.
Vítám mezi námi ho sty ze Socialistické akademie.
ČERVENÍ: JUDr. Jan Rychter, JUDr. Vlád. Bujok, PhDr. Pavel Dostál,. 

PhDr. Jiří Pavlík Cl:., s. Lubomír Adamus,.Br. Petr Nejedlý, 
s. Václav Svoboda.

BAREVNÍ: anonymní dav cca 50-80 lidí.
MODERÁTORKA: Co jsou to a co je zahrnuto v pojmu "lidská práva"?
ČERVENÍ: Tyto otázky obecné a zdánlivě jednoduché jsou jedny z nej

složitějších. A .. / Pokud bychom chtěli konkrétně vyjmenovat, 
které jsou lidská práva, tak tady budeme do půlnoci. /.../ 

Já si pomůžu tím, že vám tady vyjménuju práva, které obsahuje Dekla
race nezávislosti amerických oss.d, což je základ americké ústavy. - 
Pokládáme za samozřejmé, že všicl ni lidé jsou stvořeni rovni - to je 
koncepce božského vzniku lidstva. Mluví se zde dále o další škále 
práv /•.../
Lidská práva jsou právní vztah určitého člověka nebo skupiny lidí k 
určité společnosti nebo společenské organizaci.
MODERÁTORKA: Do jaké míry se mohou moje názory lišit od oficiálních, 

aniž bych byla považována za nepřítele socialismu? ' ’ 
ČERVENÍ: Já se domnívám, že v podstatě j:e žádoucí, aby v naší, společ

nosti každý Člověk měl možnost vyjádřit svůj názor a v pod
statě naše ústava to zakotvuje., To ovšem neznamená, abychom 

svými názorem podněcovali určitou skupinu lidí. Uvítáme, jestliže ob
čané projeví svůj názor tem, kde je to třeba. Neznamená to, že jejich 
názor bude přijatý. U nás platí princip demokratického centralismu./..., 
BAREVNÍ: Každý ma právo na svůj názor, proč tedy existuje "schvalová

ní trestného činu"?
ČERVENÍ: Vycházejme z toho, že pokud je nějaké jednání trestným činem, 

toto jednáaí je v každém státě protispolečenské a ten, kdo ho 
schvaluje nebo navádí k trn činu se dopouští toho sameho.

BAREVNÍ: V souvislosti s odsouzením Václava Havla napsal jeden člověk 
dopis, ve kterém protestoval proti jeho odsouzení a proti 
zákrokům’ policejních sil na Václavském náměstí. "ONI" ho 

chtěli odsoudit za schvalování tr. činu, za dopis, který poslal úřa
dům. ’ • ;
•ČERVENÍ: Vy tvrdíte, že za to šel člověk do vazby? To není možné. 
BAREVNÍ: Nenašli dostatek důkazů a neodsoudili ho.
MODERÁTORKA: Schvalování tohoto činu je trestné?
ČERVENÍ: ... každý tr, čin se posuzuje nejen podle skutkové podstaty, 

ale také podle stupně společenské nebezpečnosti...
BAREVNÍ: Pokud má člověk nějaký svůj názor, rozšiřuje ho mezi skupinu

■ lidí a má zájem ho rozšířit a prosadit do celého kolektivu - 
je mu v tom včas zabráněno - dejme tomu našimi orgány. Ale co 

když je to názor, který neodporuje našim morálním zásadám ani našim 
zákonům a přesto není přijat z jakýchkoliv důvodů. 
ČERVENÍ: Přijat bude tehdy až bude názorem většiny.
BAREVNÍ: Ale jemu je v zárodku zabráněno, aby to do té většiny vůb^p 

mohl rozšířit.
ČERVENÍ: Pokud není vysloveně proti zákonu, tak záleží na způsobu •». 

Je tovvěc vaší šikovnosti. Pokud společnosti vyhovuje urgiíý 
“stupeň a vy jej chcete změnit, nebude akceptován..Já my^Jím, 

že v současné době je povoleno vše, co je v souladu s ústavou, 
BAREVNÍ:. To není pravda.
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MODERÁTORKA: Nesouhlasíte s tím co řekl zde soudruh ... Můžete•to do

kázat? „ ... ........
BAREVNÍ: Jak onen jedinec nebo ta ntfdbá může svůj' názor šířit? Když 

t má jenom svá ústa a nic víc«. Tisk, televizi, rozhlas a^všech- 
/ ny sdělovací prostředky ovládá jedna strana, v našem přípa

dě komunistická. Z toho vyplývá, že jiný názor než názor■strany se 
nepřipouští. •
ČERVENÍ: Každý společenský systém se brání soustavou právních norem 

' proti svému-zrušení ...
BAREVNÍ:. V ústavě je podle vás vše, ale to jsou jenom slova, svrchu 

dolů je' taková struktura,' řé ty práva jsou tak ,pozměněna, že 
nám prakticky neumožňují využívat, ústavních práv. Byl zde 

požadavek na úpravu práva na shromažďování, tak jsem se chtěl zeptat, 
co můžeme od toho očekávat? Odbourají se také tyto spodní předpisy? 
ČERVENÍ: Naše ústava platí cd roku 1960. Je zde pamatováno na.ústavní 

soud, který ovšem dosud nebyl zřízen, což mnohým našim obča
nům uniklo. V podstatě se to vysvětluje tím, že u nás není 

třeba nějaký ústavní soud, vzhledem k tomu,, že veškeré zákony ^vychá
zejí z ústavy jako z nejvyššího zákona země, takže ústava nemůže být 
u nás porušována. Samozřejmě v souvislosti s různými ^vyjednáními 
mezinárodní povahy jsme přistoupili ke zřízení tzv. Výběru pro lidská 
práva, který má v podstatou nás zabezpečit taxovou jistotu, že budou 
nalézat slyšení i hlasy, která poukazu jí na různé nedostatky, které 
v naší společnosti existují a něhou být v rozporu s ústavoů.

Svoboda shrpmáždování a pouličních manifestací je zakotvena v 
ústavě, je dána. Ovšem je zde taková klauzulka, na kterou chci upo
zornit: Vždy se tak musí dít v souladu se zájmy pracujícího 
1 i d u/.../ 
BAREVNÍ: Vy jste zde řekl, že to záleží od zájmů pracujícího lidu a 

teá zase říkáte, že to musí schválit národní výbor. Tak co 
my dole, my obyčejní dělníci? j >

ČERVENÍ: Národní výbory jsou orgány č^ho?
MODERÁTORKA: Záleží od osobní staUčnosti člověka na národním výboře,:“* 

jak říkal trsy soudruh, jestli manifestaci povolí nebo ne. 
ČERVENÍ: Je třeba NV předložit, k čemu všemu bude manifestace nebo 

pouliční průvod směřovat. Musíte mít postavenou pořadatelskou 
službu, která bude schopna zvládnout takovou demonstraci ... 

Na Škroupově náměstí se demonstrace původně zaměřená na boj za lidská 
práva zvrhla... Nejde o rozhodnutí orgánů státní moci, aíe o \ 
správní rozhodnutí ... Byly nedávno i takové demonstrace, kde padalo j 
nakonec kamení. Dneska je to módní. Organizacím,které by zaručily, ' 
že k něčemu takovému nedojde, není důvod takovou-manifestaci zakázat. 
BAREVNÍ: Na Západě existuje situace, že nepotřebují povolení, ale 

pouze nahlásí co? kde a kdy, zajistí bezpečnost. Můžeme °-če- 
kávat, že i u nás něco takového bude? - . • .

ČERVENÍ: Na Západě jsou parky, kde si postavíte bednu a vykládáte. . 
Tam můžete vyjádřit své osobní názory - pokud to tedy"pova
žujete za propagování osobního názoru. U nás se zvažovalo to 

Škroupovo náměstí, dokonce už kolem toho běžely nějaké jednání. Na
konec to ’’dopadlo” na takové obyčejné záležitosti, jak se to u nás 
obyčejně stává, že nesouhlasil příslušný občanský výbor, který v tom 
otelí prostě působí,. •
BAREVNÍ: Vy myslíte,^že dělníci si v dnešní době mohou něco víc dovo

lit,, jestliže^mají děti, rodiny. Jestliže se tady dělník ozve, 
zažádá, vyjadřuje adresný názor, v tu ránu ho "zlikvidujou". 

Když to vezmem zpátky, třeba v_padesátých letech, tak ti dělníci, to 
byli všichni chudáci a všichni“ bojovali za to vyrvat moc buržoustům 
a kapitalistům. V dnešní době je to obráceně. V dnešní době bohužel 
nahoře nejsou kapitalisti, ale ti dělníci - jak žijou? Nedivte se, 
ze ti^mladí, když dojde k demonstracím, se chytají takovýchto věcí. 
Protože on1 jinou Šanci nevidí. Zažil jsem těch demonstrací dost 
/v Praze/, byl jsem za to potrestaný a nevinně. Ale potom, když budu 
mít sedmdesátlet, tak se zase dozvím, jak se to dozvěděla třeba

* iS
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generace mých rodiči}, že v padesátých letech se dělaly chyby, Pokud 
k tomu směřujem, je 'tu^furt dokola. Každý člověk se bude bát, buá se 
ozve a stranický tisk nebo jiné ... ho’znemožní, Že je to protistátní 
živel, anebo ho zakrátko’ odstrčí tak, Že už sé nezmůže a jestliže má 
třebazdvš děti,tak si to každý rozmyslím 
MODERÁTORKA: Vaše slova nejsou chápána jako otázka, ale spíše jako 

konstatování faktu.
BAREVNÍ: Proč nemohou v televizi promluvit představitelé Charty 77 

nebo jiných-.nezávislých skupin?-J^q^celou republiku, aby si 
z toho každý vzal svoje, když říkáte, že každý má právo na 

gvůj vlastní názor* Neexistuje žádná opozidé'komunistické strany, a 
tím pádem si je komunistická strana vědoma, že: na ní nikdo nemůže. . 
ČERVENÍ; Jde o to, jaké poslání má Charta 77 a jaké jsou její cíle.’’ ” 

Není‘uznána státem a my víme proč. Protože vysloveně jde A 
změnu státního zřízení. Každý společenský řád si určuje 

»voje zákonné normy nu udržení svého mocenského postavení. Nemůžeme 
mluvit o demokracii a svobodě, které nemají třídní základ. Ten, kte* 
»ý má moc, uplatňuje všechny zákonné normy, aby si tuto moc udržel. 
BAREVNÍ; V SSSR přišli noví lidé a začalo se od znova. U nás sn špatným 

šoférem jedeme zase v nových kolejích? To my vysvětleme? 
Já dneskp budu zlý, zítra ráno se vzbudím a budu hodný?

ČERVENÍ; Každý člověk je chybující. Existuje zde upřímná snaha ®e 
delších hcýb vyvarovat. Vidíme příklad SSSR. Jak se tn bude 
dál vyvíjet ve prospěch společnosti socialistického cnarakte® 

ru, to sami nevíme, 
MODERÁTORKA: Stejní lidé, kteří byli dvacet let na nejvyšších mís.tefh, 

• vedli tuto zemi, dnes řeknou, že dělali chyby, a^e tP 
budou dělat jinak. Dělají to ale titéž lidé, já jim ne® 

věřím. Chce to'6 změnu. ' .
ČERVENÍ; Ve společnosti vládne jedna strana, ale má charekter ji{Xý .. 

než politické strany nekomunistické nebo nesocialistieke/ My 
chápeme tedy tuto otázku, proč je komunistická strana vedou* 

CÍ stranou ve společnosti. Zastává zájmy všech pracujících. 
MODERÁTORKA: Chyby se staly, mohly by se napravovat a snad se i b^dou 

napravovat.
ČERVENÍ: Můžu vás ujistit, že kádrové otázky se velice otevřeně na 

úrovni ústředního výboru řeší. Řeší se etázka osobní zodfo^ 
vědnosti jednotlivých funkcionářů, kteří by měli převzít 
zodpovědnost, za určité kroky, které byly realizovány. J» tg 

nesmírně Citlivá otázka. ‘
BAREVNÍ; "Člověk, který není organizovaný v Národní frontě, nemá nárok 

a nemá práva. Neuvažuje se v rámci voleb o nezávislých '< 
poslancích? ■

ČERVENÍ: Neuvažuje. ’ . / •
Vybrané otázky á odpovědi pro SmP 
zpracoval TRANSFORMÁTOR

Na zasedání výboru PEN KLUBU 25* ledna 1989 v NewJYorku 
bylo I. Jirousovi - Magorovi uděleno čestné členství 
jako uznání za literární a uměleckou tvorbu a významný 
přínos pro myšlenku'umělecké svobody.
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Rozhovor SmP s Jaromírem Piskořem, přímým účastníkem pro
testního pochodu proti stavbě koksovny ve Stonavě konaném 
dne 19o 5. 1989 v polském Těšíně.

SmPs Co to vlastně je "Stonava”?. .
J.lhe Stonava je vesnice mezi Havířovem a Č. Těšínem, tak asi 
dva kilometry od :polské hranice. Staví se tam nová obří koksov- 
n.-> .Staví se na takovém místě, že 80 % splodin, které vyprodu
kuje, zasáhne polské území. V tom je důvod protestů Poláků. 
Haše úřady tvrdí, že po postavení koksovny ve Stonavě, kde 
prý bude moderní odlučovací zařízení., zruší několik starých 
koksoven.
SmP: Dá se jim věřit?
J.P.: 0 tom bych pochyboval. Mám k tomu několik důvodů. Problém 
spočívá v tom, že dne?, už je dost velká zásoba uhlí a ty dvě 
mírné zimy ji ještě zvětšily a koks je velmi výhodný vývozní 
artikl. Takže zase vítězí ekonomika nad ekologií. Tp je u nás 
normální, ale Polákům to nejde pod nos, protože mají už velmi 
špatné zkušenosti s Třineckými železárnámi, které jim v ptlských 
Beskydech (samozřejmě naše nevyjímaje) narušují životní pro
středí dost podstatně - s tím, že mají v Beskydech vybudovanou 
lázeňskou síí, která by po postavení a plném výkonu Stonavy 
dostala další zásah.
SmP: V Rudém právu ale psali, že pojede jen na poloviční výkon. 
Jaký máš na to názor?
J.P.: Jaké budou zásahy do projektu koksovny nevím, nevěřím 
ale, že by postavili koksovnu s celým arsenálem pomocného zaří
zení (plynárna, úpravna uhlí, doprava uhlí,..) za několik 
miliard korun, aby pak jeli jen na poloviční výkon jenem kvůli 
ekologickému dopadu - a ještě v Polsku. V rámci neefektivnosti 
hutí a železáren chtějí do roku 1992 ’’přeorientovat na jinou 
práci” 40 - 60 000 lidí. Teď si představ, že budou problémy 
co s uhlím, které horníci budou ’’superrekordně” těžit. Co pro
vedou s horníkama? Zastaví doly? Nevěřím. Co asi udělají 
s uhlím, které vytěží a bude, jim ležet na skládkách? No, uděla
jí z něho koks. Poláci si tohle uvědomují, proto se nedivím 
že protestují. Tady neprotestují jen "nezávislí” a Solidarita, 
ale také komunistický premiér Rakowski a to už je dost silné 
kafe. A pak ještě absurdně existují předběžné kontrakty s pols
kými firmami na dodávky zařízení koksovny.



v v - D9 *•
Ted. si představ, malého českého člověka, |ehož zkušenosti s 
naší propagandou jsou dosti kruté - když Rudé právo tvrdí, 
že ••; polském Těšíně žádná demonstrace nebyla, jen ji chtěli 
Z'-: . anizov’-A ale nezorganizovali e 6 . A pak superstalinistický 
ty lík komik poprírn Rudé právo a píšeš t!Obcané Českého Těšína, 
k ■ í se •,r patek A května procházeli podél pohraniční řeky 
C 1A, mohli na druhem břehu, na polské straně, vidět zvláštní 
p T /od, -který nesl transparenty a skandoval hesla nesouhlasu 
s “’ vstavtou koksovny ve Ston.avěo Tato protestní akce byla pře
den připravena.o• V současné realitě Tolska, kde se pouliční 
irr "laky nyní staly formou vyjadřování stanovisek a názorů, 
častc vsak fo:i iJL .¿i. Oü X J/O J ÁCX k? e a nátlaku, se několik stovek 
občanů a hostů Tzieszyna nechalo zlákat k tomuto způsobu odsou
zení výstavby koksovny ve Ctonavěl’ Ta definice f’máněn je jak 
z lexikonu.
Smis Danech emocí nad ^Horníkem” a řekni mi jak vypadala ta
demonstrace #
J.h: V 15 □ hod začal ekologický happening na hlavním rynku 
v p -lském Těšíně. - to byly ty záběry polské televize v pol.
televizních novinách» Pořádali ho studenti a tehdy tam bylo 
jen asi 1 OOO lidí» Oficiálně začala demonstrace v 15,30 hocl, 
pod heslem Stonava = záhuba» Nebyla tam žádná.tribuna, ale 
pouze taková větší bedna, na kterou vyzvedli řečníky. Pár 
myšlenek řečníků jsem si poznamenal: - Měsíce nás dělí od 
momentu, kdy naše zahrady a lesy budou pokryty toxickým spadem. 
- Zajímá nás jací experti byli vysláni na jednání s vládou 
Československa, zajímá nás podle jakých kritérií byli vybráni.
Proč tam nebyli zástupci našeho kraje?
- Naši experti tvrdí, že v krátké době po zahájení výroby ve 
Stonave, dojde k úkazům tak charakteristickým, jaké můžeme 
pozorovat v Jizerských horách.

No a pak se šlo městem na břeh hraniční řeky Olše a skan^- 
dovalo se., Je to dost zajímavý pocit, když kolem tebe proudí ■ 
průvod 10 000 lidí a na druhé straně řeky poskakuje s transpa* 
rentama asi 50 lidí, z toho 25 protestuje proti Stonavě a 25 
príslusrnku S tB «.o«.... (to bam nepiš)$
Ještě jedna lež Ivo Havlíka, redaktora týdeníku Horník,je ideo*- 
2 3gicky příznačná. On ti napsal do článku o Stonavě, že v Tě
šíně proti stavbě koksovny přijeli také protestovat mladí bojův- 
káři z Krakova, kteří dva dny dříve uspořádali protisovětskou 
p-ovokaci. Bavil jsem se na toto téma s novinářkou denníku
.zlidarity - oni totiž ti bojůvkáři neprotestovali jen dva dny



jak pdss Ivo Hnvlík$ ala.-4.« i víkcu-l - no bodejí - a bylo
to v programu polské t.^lsvjlso - mino jkié« Tnkže melt v rámci 
Tořína alibi»
Tací si představ5 po takové l^ivá ldcolo//J.oká k?mpsnlý kdo jim 
uvěří j, že to s tou 3toneveu ihícírjí jak tvrdu
fkh Tebe ten ’’Horník” seinxl ->«»

Ale neř ale zace chybili kcxu sr ocas» Nsvidí
si na špičku nesu a zp^se je jejích oánnoet dokonalo konti^a» 
pr opagandist leká 0 T
Sm?: Ječte te n^co saujn.lo?
Jo.lb? CHE? dost znjísievá heríla tam nosili na zcivdlj třeba* 

«Bratři otravte nejdzíve tepsrla 11 rty% *• Zdrhneme v atmosféře 
přátelství P’, ale i «rozumná ’-7 *;řtop pro jed xxa hranicích!«, 
«Žádáme radikální po -;t ú.p v 1 h.y'h < * *»
Ekologického srocení lidu využili k/. iníčábl do Sejmu n Senátu 
e promlouvali z ho dny » lejen ‘r.nó.id íti í/lhlaríty, ©le také 
komunističtí kanlidčí-í se zapojili v xur:'4i pčedvoloJuí kampani 
(a douíám že nejenom "' ráxoi ní) do p- ot :. ti proti stevbo 
keksovny» Demonstrací ukončili pořc otcV v</Lišením protestní 
petiční akce, kterou adresovali pošrke vládl»
SmP: Byly nějaké policejní zil.-zry/
J1K: Ta ak.ee hýlu povolaná fr^E je policistů soustře
dila na olezení covícc.- 7 pří pn&.rlv* 7 pvfy^-h óx ;lo k 4Ms* 
-situacis Jíihelle .ce objevili ¿CÍL- u. K,z/, vit >11 skuplúků 
-na naší szrar.ě s nalil píhnt^ ^>¿1 ,„oz /hnil i r;'-.par< nty ■ 
a osval se potlesk.* Z io vc krc víiČA t 1 t-> :^-7^.:.. hlsuní 
řečník pří projevu na nčíhetí kC/z -ár\n<c/; o slujeme proti
Českýa lid<?3»? ale pretí ro-^hednutf.. č^ckcs-tcvcnské vlády e z® 
zara černí sV. lirdstZť v Evrop ©o.

KX3
Jak to vypadala 19*5*1339 v Úarkrn Tí?':ír ’?
Již ve ’"3y.CC hod* jje ttorecm výuka ťj ^'•r-lách v celáfo městě, 
V 15. hod aaeáná hrát’ místní rc&fclr:" ž-aecvky a tó zamezit, a^y 
bylo íislyžot nknj2dc\vJ.ní tersúl z pallí K> t^.;r pařením :,-.h
na caakJ ťhsaes Ka^0!ííh2r.c!Íx® 0 čc;. ; »-. r zlv>íníao» p” a«iředí, 
Zateažas zhqblátrváni a^-jadtóí«. wy.í ¿¿cr acm pro
3 020 SOCH tícBswf;JL bylí ©M®ž©váa:í >/>••.”’ .a provo
kováni k ®)r©kip©lským náladasa $lw,/5 %/n Jdál-ali v roce
T 938?™

>$3JÍs te SmRv D§D
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Ze^zgrávx 2*edsednictva Sm_KV KSČ ne^zgsedání, o zdravotnictví.
březen 1988

Pres všechrv dosazené úspěchy v péči o zdraví nemůžeme přehlédnout, 
že .při srovnání p nojná^očnejčími měřítky zjištujeme v posledních le
tech stagnaci nebo' ón?-onoe-zaostávání v některých ukazatelích -zdravot* 
níhh stavu obývejel naí/ho kx*a?s.

dcupim k-j zá\..y kníp.i ukazatelů. zdravotního stavu je průměrná /střed
ní/ délka životné basíaio :konstí.tcv3; ? .že příznivý vývoj se v celé na
ší republice paotavil v šedesátých letech a že postupně v současném 
období npciochipi kc zlepšení v ‘tendencích ostatních socialistických 
1 kápitalie ¿ic\.ých zemku Pcdrobn:: Jsi analýzy prokázaly, že jeto důsled
kem vysoké úmgY.Zios MÍj^m^šů v prc-duktivmím věku /35 - 651etých/, kde se 
v posledních dvaceti létech úmrtnost zvýšila o 10 - 30%. Předčasná ... 
úmrtí způsobují zejména onemocnění,srdce a cév, zhoubné nádory,-úrazy, 
otravy a onemocnění¿zažívací soustavy. Mezi závažné ukazatele zdravot
ního stavu p*tří nádorová onemocnění. Právě v Srn. kraji dlouhodobě 
vzrůstá počet nádorových onemocnění, a to v průměru o 3% ročně, což 
je více než dvojnásobná-tempo růstu proti průměru v ČSR. Ke konci roku 
1987 bylo v* kraji evidováno více než 31 000 nemocných, v minulém roce 
z této příčiny zemřelo 4290 pacientů. Rovněž při sledování vývoje 
invaličity je počet přiznaných invalidních důchodů v Srn. kraji o 25% 
vyšší než v ČSR /400.500 na 100 000 obyvatel/. Obdobná tendence se pro
jevuje u částečných invalidních důchodů, kterých bylo v kruji přiznán^ 
o 23% více než v ČSR/250:308/, V Sun kraji je i nejvýšší pracovní ne
schopnost v celé ČSR, přímo musíme zdůraznit, že pracovní neschopnost 
má mírně vzestupnou tendenci. V roce 1986 činil nárůst proti průměru 
minulé pětiletky 6%. Vyšší procento pracovní neschopnosti v kraji je 
způsobeno větší .četností závažnějších onemocnění a úrazů. Např. proti 
průměru ČSR je vyšší četnost onemocnění vysokým krevním tlakem o 37%, 
u rozedmy a zaprášení plic o 52%, u nemocí páteře o 25%, u zlomeni při 
výkonu zaměstnání o 28% a u zlomenin nepracovních o 25%. Jenpro úrazy, 
kterýc-h bylo v našem kraji v roce 1986 více než 130 000, nebylo odpra
cováno více než 3,3 mil. ■ pracovních dnů.

Neuspokojivá situace zůstává v rizikovosti práce, což signalizuje 
nárůst chorob z povolání, jejichž počet v našem kraji tvoří plných 44% 
z celé ČSR. Choroby z povolání odpovídají úměrně poctu pracovníků za
řazených do kategorie vyšší rizikovosti, kterých je v kraji celkem 
cca 145 CX)O, což je plná třetina z ČSR.

Nejzávažnější je problematika nemocnosti, spojená s pracovní neschop
nosti v revíru OKDr což souvisí s náročností práce i estatnímí negativ
ními vlivy. Četnost pracovní neschopnosti je u pracovníků OKR vyšší 
téměř o 50%,.Proto byla přijata řada opatření ke zlepšení zdravotního 
stavu horníků,’ zejména vládní usnesení 241/86, které řeší jak technic
ké otázky boje proti prašnosti, vibracím, hluku a jednostrannému zatí
žení, tak i upravuje převádění pracovníků na méně riziková pracoviště, 
snižuje rozsah pracovní doby u pracovníků do 21 let a’ dále prohlubuje 
kondičně rehabilitační péči.

Při hodnocení pracovní neschopnosti a chorob z povolání z pohledu 
územního rozložení vidíme zejména koncentraci v ostraVsko-karvinské 
a frýdeckomístecké průmyslévé aglomeraci, kde se kumulují nejvíce ne
příznivé vlivy životního a pracovního prostředí.

Vážné problémy vidíme i ve vývoji zdravotního stavu naší nejmladší 
generace. Přesto, že v našem kraji přetrvává nejvyšší,porodnost v ČSR, . 
zůstává stále ještě vysoká novorozenecká úmrtnost,' i když došlo k její
mu snížení z 20,3% na 13,6% na 1000 živě narozených dětí. V Snu 
kraji je nejVyšŠí výskyt vrozených vývojových vadr přetrvává zpoždění 
kostního zrání u dětí až čměsíců, změněný krevní obraz u více než po
loviny dětí, což ve svých souvislostech znamená, že musíme věnovat 
podstatně vyšší úsilí péči o matku a dítě, a to ve všech oblastech. 
Zhodnocení vývoje zdravotního stavu obyvatelstva Srn. kraje ukazuje, 
že přes pozitivní výsledky v uplatňování zdravotní péče zůstávají 
mnohé problémy... Mudr
••-•«»«••o* «••»•♦■•o. *
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jh 11 Jtups ^logiky _
PiJířem Aristotelovy logiky je Zásada o vyloučeném třetím Bývá 

část; shrnuta do rčení: "Tertiua non datur.“ ‘'Třetí možnost neexistuje." 
Pokusím se na příkladu povýtce aktuálním vysvětlit, v čem tkví 

princip tohohle logického axiómatu.
Logicky nevyvratitelná je toto tvrzení: Buáto naši ideologové a 

propagand!sti jasně prohlásí, že vedoucí polští, maďarští, případně 
i sovětští soudruzi jsou antisocialistické živly, revizionisté
a kontrarevolucionáři, nebo tak nesmí označovat nás. Tertium non datur. 
Třetí možnost neexistuje.

Je mí líto, jestliže se to našim ideologům nelíbí, ale takové jsou 
železné zákony logiky. A cni přece tvrdí, že se zákony musí dodržovat.

Jestliže platí, že jak u nás, tak v Polsku je socialistické zřízení, 
pak evidentně odporuje logickému zákonu, abych třeba já se svými názo
ry na potřebnost opozice a na prospěšnost politického a odborového 
pluralismu mohl být - kdybych byl Polák - klidně členem politbyra PSDS. 
kdežto když jsem C -h, abych mel leda šanci na kriminál. Nezlobte se, 
to ce skutečně y.íií jakékoliv logice.

Z této logi'.. :-o pasti nev; klouznou naši ideologové tvrzením, že u 
nás máme jiné historické a národní tradice než v bratrských zemích. 
Prosím, to můžeme uznat, i když podobné prohlášení se nám pokouší 
vsugerovat, že Maďarsko -za vlády admirála Hortyho a sanační Polsko 
byly hluboce demokratické, kdežto naše první republika zřejmě tíhla k 
prušácké mentalitě a k‘ ar jokratičkým poměrům rumunského království. 
Je to samozřejmě pitomý-t, ale co naplat, historie si už zřejmě zvykla, 
že jí každý znásilňuj.1, jak se mu právě hodí.

Pro l@giku je důležité to že i kdyby takový výklad národních tradic 
byl pravdivý, nic to nezmění ne Taktu, že uznáváme-li nějakou tezi u 
našich sousedů za slučitelnou se socialismem, nemůžeme ji u nás kri- 
minalizovat, ‘h. když by. podle naší propagandy nebyla ve shodě s naší 
nároční tradicí. Dobrá, ve shodě - dejme tomu - není, ale zároveň není 
protisocialistická. Jestliže například požadavek legalizace opozice 
není protisocialistický v jedné zemi, pak není protisocialisťický 
nikde. To snad dá rozum, ani nemusíme ovládat pravidla logiky.

Tak prosím, soudruzi, račte si vybrat. Buďto nás přestaňte osočovat, 
že jsme antisocialistické živly, revizionisté a já nevím, c$ ještě 
všechno, anebo buďte principiální a přišijte tyhle nálepky i Jaruzelske 
mu, Groszovi a ostatním. Vaši albánští soudruzi jsou zásadoví, ti to 
otevřeně dělají. Odkryjte i vy karty, jak^to vlastně myslíte.

Buď tak, nebo ru ••puk. Tertium non datur.
m etí možnost neexistuje.

'.'o snad T'-‘3-ce ano? Ar ■'bóteles by se divil,, ale existuje •



právu toto: ”V průběhu májová manifestace Pražanů se po'ušila 
skupina asi 80 stoupenců nczčikcnných struktur narušit slavnost“ 
ní atmosféru. V horní polovině Václavského náměst?' na sobe 
upozorňovali pro vokálními výkřiky a několika transparenty. H 
Hned zpočátku však pořadatelská služba provokaci zabránila

Čteš a jsi zmaten. Co hrozného asi vykřikovali a co bylo 
na těch transparente ch, že musela zasáhnout - jak stojí v 
Rudém právu -- pořádková služba? První máj přece vždycky slou
žil k tomu, aby lidé svobodně projevovali své názory a poža
davky. Když si však uvědomíš, že to byli nepochybně zase ti 
brzdiči, tak si hnací dovedeš domyslet, co bylo na transparen
tech. Třeba: Ve jménu velkého Stalina zastavte přestavbu! 
Nebo: Dle vzoru Stalina zaplňte žaláře politickými vězni! - 
Uznejte, když všichni na Václaváku jednotně šlapali cestou 
přestavby, nemohla pořadatelská služba takovou provokaci 
trpět.

Tihle zpropadeni brzdili! Nebýt jich, jak daleko by už 
mohla být na : Už bychom třeba měli všechny zákony
v souladu se zněním Závěrečného dokumentu vídeňské následné 
schůzky. Už bychom třeba měli politický a odborářský plura
lismus. Už bychom se třeba vyrovnali se svou stalí mističkou 
a brežnevovskou minulostí. Vlak přestavby by se řítil neza
držitelně vpřed, ještě bychom strouhali Polákům a Maďarům 
mrkvičku.

Jenom nebýt těch zatracených Urzdičůi

Ik-REL BTÍOVEC


